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 المستخلص

 
بل لها آثار على صحة , يعتبر تسرب النفط كارثة بيئيه تهدد حياة الحيوانات والنباتات 

الدراسة ركزت , ه ــمما يتطلب منا العمل على التغلب على هذه الكارثة البيئي.  الإنسان

في  .طرية ـونية العـدروكربـلل المركبات الهيـه في تحـيـريا التي لها فعالـيـتـكـبـعلى ال

 فط ـوثه بالنـواقع ملـة من مـتلفـن سلالة مخيرـشـتم عزل حوالي ثلاث وع الدراسةه ذـه

البيوكيميائية المختلفة  الاختباراتوبناءً على , مدينه ينبع  من(  المواد الهيدروكربونية )

 دـديـلالات منها لإجراء العـم اختيار أربع سـت,  طـالنف تحلل علىدل النمو وقدرتها ـومع

ليل ـدرة على تحـسلالات الأربع كانت لها المقـذه الـل هـات عليها حيث أن كمن الدراس

ن أ يناتـجـل الـلسـأظهرت دراسة تس. ونية ـدروكربـيـن المواد الهـم%  50  أكثر من

 NitratireductorوPseudomonas س ـنـمي الى جـتـنـزولة تـلالات المعـسـذه الـه

  (سبكتروفوتوميتر)ء الطيفي الضو سايالنفط الخام أيضا باستخدام مق حللوقد أيد معدل ت

 بوشنل هاس  ومن بين هذه العزلات بيئةزراعتها في  منبعد أسبوعين  ومطياف الكتلة

حيث كانتا الأكثر ( Nitratireductor sp ) ة وسلال  (Pseudomonas sp) سلالة

ه الدراسة ذوفي ه,  على التوالي %   66 ,%  95  نشاطاً في تحلل النفط الخام بنسبه

ملكة ـمـود في الـوجـمـط الخام الـفـفي تحليل الن ةتم عزل وتحديد السلالات الأكثر قدر

ل طبيعي في ـزل سلالات بكتيرية موجودة بشكـوبفضل الله تم ع. ة السعودية ـربيـعـال

اسات لها آثار مستقبلية لل النفط الخام حيث ان هذه الدرـة لها القدرة العالية في تحـالبيئ

هامة ومجدية حيث يمكن الاستفادة من هذه البكتيريا في معالجة وتنظيف المناطق التي 

 .يتسرب اليها النفط مستقبلاً 
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Abstract 

     Oil spills are an environmental disaster that not only endangers the 

local flora and fauna but is also an imminent threat to the human health. 

This necessitates the remedies that can be out in place to overcome this 

environmental debacle. Our study focused on the biological remedies to 

degrade crude oil in the environment and then pin point the microbes that 

play the most effective role in doing so. For this reason we isolated 

Twenty three crude-oil-degrading bacteria from oil-contaminated sites in 

Yanbu region. Based on different biochemical tests, a high growth rate on 

crude oil, hydrocarbon degrading ability and DCPIP assay, four strains 

were selected from the 23 isolated strains for further study. The isolates 

were designated as S3, S4, S5, 4b. All of these four isolates had 

degradation activity of more than 50 %. The nucleotide sequence of the 

16S rRNA gene amplified from these strains showed that these isolated 

strains belonged to genus Pseudomonas and Nitratireductor. The rate of 

crude-oil degradation was also corroborated using spectrophotometer and 

GC-MS after two weeks of cultivation in Bushnell Haas medium. Among 

the four isolates, strains S5 (Pseudomonas sp ) and 4b (Nitratireductor 

sp) were very effective in degrading crude oil with 95% and 66% of 

degradation respectively. In this study we successfully managed to isolate 

and identify the most active strains with the potential to degrade crude-oil 

present in the environment in the Kingdom of Saudi Arabia.  

      


